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POBUDA ZA USTANOVITEV 
VEČNAMENSKE IAVNE USTANOVE 

ZA BENEŠKO KULTUBO
Inštitut za slovensko kulturo bi moral združevati dejavnost slovenskih

organizacij v videmski pokrajini

Obstaja določena razlika  
med prvo in drugo deželno 
konferenco o ku ltu rn i dejav
nosti v F u rla n iji - Ju lijs k i 
k ra jin i. Na p rv i leta 1977 
(odborn ik  Mizzau) je prevla
dovala neorganiziranost, k i 
se je dejansko om ejila  na 
prevlado ve lik ih  ku ltu rn ih  
organizacij in na razpršitev 
sredstev 200 zasebnim usta
novam.

Na drug i konferenci pa 
so skušali p reuč iti možnost 
preureditve predmeta ko t so 
to dejansko zahtevale tud i 
slovenske organizacije, k i so 
lahko z novim  načinom dela 
zadovoljne. Resnici na ljubo  
bo treba številne poglede še 
pog lob iti in natančneje do
loč iti. Na p rim er vprašanje 
večnamenskih središč, k i j ih  
dežela še vedno podcenjuje, 
ne da b i upoštevala, da so 
le ta učinkovito  sredstvo, za 
premagovanje in odpravlja 
nje nesporazumov, ločitev 
in tekmovanj. V ospredju je 
tud i vprašanje decentraliza
cije uprav. Obstaja tud i ne
varnost nadaljn je  razpršitve  
posegov, kateri se lahko izo
gnemo le z zagotovitv ijo  sto
ritev, s tru k tu r in drugih  
sredstev. Pred nami je tud i 
negativen p rim er videmske 
pokrajine, k i se n i udeležila 
konference, premalo pa je  
vpletena tud i v stvarnost te
r ito r ija  (predstavila n i n it i 
uradnih spisov konference o 
etnično - jezikovnih skupno
stih ).

Vprašanje glede «posebne 
pozornosti, k i jo  nemerava 
dežela nam eniti ku ltu rn im  
pobudam slovenske narod
nostne skupnosti» pa ned
vomno terja  nekaj ugotovi
tev.

Predvsem je treba podčr
tati, da sta nalogi ku lture  
in šole ločeni, n ju n i c i l j i  
pa vendarle dopoln iln i. To 
pomeni, da slovenska manj
šina zahteva državni zaščitni 
zakon na osnovi zgodgovin- 
skih dejstev, delovanja ak
tivn ih  članov manjšine in 
splošne svobode.

K oris t Beneške Slovenije 
je predvsem v tem, da se 
znebi kra jevn ih  interesov in 
na originalen način v k lju č i 
v deželo: to pa seveda terja  
veliko naporov s s tran i na
ših združenj. Ob nalogah 
države, ima tud i dežela 
vrsto obveznosti, k i b i j ih  
morale izp o ln iti in  k i j ih  
lahko navedemo: s t a l n a  
vzgoja in izobraževanje, 
ljudska univerza, zdomstvo, 
gospodarstvo, gledališče,

tisk, radio-televizija, o tro 
ške kolonije, glasbena in 
pevska dejavnost, umetnost, 
mladina.

Prav zato namerava slo
venska narodnostna skup
nost v Benečiji v celoti, in 
v p rv i osebi ( brez posredo
vanja in tu jih  vmešavanj, k i 
so se pogostoma pora ja la ) 
iz k o ris tit i deželna določila.

Razen tega deluje v v i
demski p o k ra jin i oko li t r i 
deset krožkov in ku ltu rn ih  
ter zdomskih organizacij, k i 
so si z dolgoletnim  delova
njem nabra li ogromno izku
šenj na različn ih ravneh in  
o ko ljih  (ku ltu ra  in ljudska  
trad ic ija , vzgoja m ladih in  
odraslih, jez ikovn i in  ku l
tu rn i tečaji, okrepitev gleda
liške in fo lk lo rne  dejavnosti, 
p o litika  slovenske manjšine, 
zdomstvo, ureditev te r ito 
rija , gospodarske pobude).

Prav zato so Slovenci v i
demske pokra jine  mnenja, 
da bodo znali b it i posredni
k i raznih državnih in dežel

n ih določil (deželni zakon o 
k u ltu r i, zakoni za krajevne  
ku lture  in  d rug i), s ka te rim i 
bodo razpolagali.

Prav zato se je v okv iru  
druge konference rod ila  m i
sel o ustanovitvi večnamen
skega središča (v Špetru 
Slovenov) za potrebe naše 
skupnosti, k i naj b i se ime
novalo « Inš titu t za sloven
sko kulturo». To naj b i b ila  
ustanova, v okv iru  katere bi 
deloval muzej, knjižnica, sej
na dvorana in d rug i potreb
n i objekti. S tem b i da li tu 
d i p rim erno razsežnost delo
vanju slovenskih ustanov v 
videm ski p okra jin i, k i so 
vse preveč izpostavljene ne
razumevanju, dvomom in  
prevaram. Skratka, ja vn i in 
š titu t, k i b i združeval dejav
nost krožkov in dežele, ob
činskih ustanov ter gorskih  
skupnosti, k i so p rip ra v lje 
ne podp ira ti beneške Slo
vence.

Pavel Petricig

XII. Kongres ANPI v Vidmu
Tudi furlanski partizani za globalno zaščito Slovencev

«Na našem zadnjem kongresu, ki 
je bil prav v tem Auditoriu meseca 
aprila 1976. leta smo bili podčrtali 
našo obvezo, da hočemo živeti v 
prijateljskih odnosih s sosednjo dr
žavo in voljo za spoštovanje, razu
mevanje in zaščito prebivalstva slo
venskega jezika na področjiu Furla
nije, ki je še danes predmet so
vražne in ustrahovalne gonje ali in- 
teresiranih psevdokulturnih špeku
lacij.
Smo vedno trdili, da predstavljajo 

etnične skupine v našem alpskem 
pasu most prijateljstva med drža
vo, ki ji pripadajo in njihovo izvir
no domovino in ki razvijajo zelo

XII Congresso 
deH’ANPI provinciale

Anche i partigiani friulani per la tutela globale degli Sloveni
«Nel nostro ultimo Congresso te

nutosi in questo Auditorium nel
l'aprile 1976 avevamo sottolineato 
il nostro impegno di voler vivere 
in rapporti di amicizia col vicino 
Paese e la volontà di rispettare, 
comprendere, proteggere le popola
zioni di parlata slava nell'ambito 
del Friuli e ancor oggi oggetto di 
malevoli campagne intimidatorie o 
di interessate speculazioni pseudo 
culturali.

Abbiamo sempre affermato che 
i gruppi etnici della nostra fascia 
alpina sono ponti di amicizia e 
che svolgono un importante ruolo 
di promozione umana e di ricchez
za culturale. E questo non signifi
ca affatto porre in discussione la 
integrità della Repubblica come 
provocatoriamente vanno blateran
do sciovinisti e fascisti ma opera
re per rapporti di buon vicinato 
in questa parte d'Europa interpre
tando pienamente l'atto finale di 
Helsinski, il trattato di Osimo non
ché gli articoli 3 e 6 della costi
tuzione italiana.

L’A.N.P.I. provinciale di Udine, 
con la sua organizzazione partigia- 
na in Val Resia e nelle Valli dei 
Natisone, con la comprensione e 
la simpatia delle organizzazioni cul
turali e sociopolitiche di queste 
vallate, con la sua «diplomazia del
la resistenza» ha contribuito a neu
tralizzare manovre, pressioni e 
provocazioni ai danni di queste po
polazioni, opera quasi sempre di

fascisti o di quelli che pensano 
che il Friuli sia ancora l’ultima 
froniera d'Europa.

I cittadini di queste vallate, one
sti capaci lavoratori, rispettosi del
la fede religiosa, rispettosissimi 
della Costituzione e delle leggi 
dello Stato, devono godere del ri
conoscimento per legge della loro 
antica cultura, della loro lingua e 
del loro ruolo neH'ambito della Pro
vincia e della Regione che è auto

noma proprio per la presenza di 
questi gruppi etnici».

Sono queste alcune delle cose 
dette al Congresso provinciale del- 
l'A.N.P.I. dal presidente regionale 
Vincenti dell'associazione dei parti
giani italiani, associazione che non 
vuole però assumere il ruolo com
memorativo, ma inserirsi con forza 
nel tessuto democratico ed antifa-
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važno vlogo v pospeševanju člove
ških in kulturnih bogastev.

In to ne pomeni načeti vpraša
nja celovitosti republike, kakor 
čvekajo šovinisti in fašisti, pač pa 
delovanje za dobre sosedske odno
se v tem delu Evrope, ob popolni 
interpretacij sklepov v Helsinkih, 
osimskih sporazumov ter člena 3 in 
6 italijanske ustave». Je dejal med 
drugim v svojem obširnem poročilu 
Federico Vincenti, predsednik po
krajinskega in deželnega odbora 
A.N.P.I. na pokrajinskem kongresu 
zveze v Vidmu.

Pokrajinski kongres je bil v ve
liki dvorani zavoda Zanon ob pri
sotnosti najvišjih civilnih in voja
ških oblasti dežele Furlanije-Julijske 
Krajine, v soboto 28. februarja in 
nedeljo 1. marca.

Že v soboto zvečer sta pozdravi
la kongres predsednik deželnega 
sveta Mario Colli in videmski žu
pan Candolini, med gosti so bili 
med drugimi, videmski prefekt Spa
ziarne, kvestor Bisogno, komandant 
divizije Mantova general Jannuci, 
komandant karabinierjov Cocco, ko
mandant divizije Julija general Cac- 
camo, številni župani, deželni in po- 
kraijnski svetovalci, poslanci in se
natorji ter predstavniki strank ustav
nega loka.

Iz Jugoslavije so bile prisotne de
legacije bivših borcev iz vseh so
sednjih občin, republiško delegacijo 
pa je vodil Bogo Gorjan. Njegov 
pozdrav so sprejeli kongresisti z 
dolgotrajnimi aplavzi. Uradno pa je 
predstavljal SFRJ Konzul Vladimir 
Plečas iz Trsta.

Bivše partizane Benečije je za

stopalo pet ueiegatov m več yo- 
stov. Delegacijo iz Rezije je vodil 
predsednik sekcije Enzo Letič. 
Avstrijo je zastopal predstavnik 
Zveze slovenskih partizanov iz Ko
roške.

V svojem dolgem poročilu se je 
predsednik Vincenti dotaknil vseh 
najvažnejših nacionalnih In medna 
rodnih problemov: ekonomska in
moralna kriza v Italiji, terorizem in 
boj proti njemu, vprašanje brespo- 
selnosti in zaposlitve, vprašanje 
šol «tva, vloga naše dežele za mirno 
sodelovanje s sosednjimi državami, 
razorožitev, napad fašistov na mla
do demokracijo v Španiji, socialni 
problemi bivših borcev in kot že 
uvodoma povedano, problemi slo
venske nacionalne manjšine v Ita
liji ter drugo.

Predsednikovemu poročilu je sle
dila zelo intenzivna, tehtna in po
globljena debata.

V imenu sekcije A.N.P.I. iz Bene
čije je pozdravil kongres Izidor 
Predan, ki se je zahvalil furlanskim 
partizanom za konkretno solidarnost, 
ki so jo izkazali beneškim Sloven
cem tudi s postavitvijo spomenikov 
padlih za svobodo v obmejnem pa
su, ki gre od Kolovrata do Kanina.

Pozval je kongres, naj se zavza
me za globalno zaščito Slovencev 
v Italiji, brez njihove delitve po ka
tegorijah in pokrajinah. To je bilo 
sprejeto. V resoluciji, ki ga je pri
pravila politična komisija, je med 
drugim napisano, da kongres obve
zuje strukture združenja za podporo 
prošenj in zahtev etnično • jezikov
nih skupin, ki obstajajo v deželi, da 
bi jim zagotovili izvrševanje social
nih, civilnih in kulturnih pravic, v 
duhu in črki ustave, da bi delovale 
za zagotovitev globalne zaščite slo
venske manjšine v skladu z ozlm- 
skimi porazuml.

V dopoldanskih urah, v nedeljo 
1. marca, je govoril na kongresu 
predsednik vsedržavne zveze parti
zanov A.N.P.I., zlata kolajna za od
porništvo, Arrigo Boldrini.

V daljšem posegu se je tudi on 
dotaknil vseh važnih nacionalnih in 
svetovnih vprašanj, posebno pa se 
je zavzel za razorožitev, proti obo
roževanju, za katerega se dnevno 
zapravi tisoč miliard lir na svetu.

Kongres se je zaključil pozno po
poldne z izvolitvijo novega glavne
ga odbora ter delegatov za vsedr
žavni kongres, ki bo konec tega 
meseca v Genovi.

V novem glavnem odboru so 
trije Slovenci: Mario Bergnach iz 
Dreke, Scaunich llario iz Št. Le
narta In Enzo Lettig Iz Rezije.
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Un Istituto pubblico 
per la cultura slovena

Špietar: skupina poslušalcev na drugi lekciji «Benečanskih kulturnih dne- 
vov» na kateri je dr. P. Merkù govoril o beneškem pismenem izročilu. Med 
publiko sta bla tudi dr. Matičetov in prof. Schiavi (na sliki)

Merkù a S. Pietro al Nat. 
imponente la tradizione scritta 
slovena nella Benecia

Ce una differenza d i im 
postazione fra  la p rim a  e la 
seconda Conferenza Regio
nale sulle a ttiv ità  cu ltu ra li 
del F r iu li - Venezia G iu lia . 
Nella prim a, del 1977 (as
sessore M izzau) aveva do
m inato i l  campo lo sponta
neismo, che si riduceva poi 
in  pra tica  in  egemonismo d i 
grosse concentrazioni cu ltu 
ra li e in polverizzazione del
le sovvenzioni a 200 enti 
p riva ti.

La seconda Conferenza ha 
cercato invece d i studiare 
un riassetto della materia, 
come era stato sollecitato 
anche dalle associazioni slo
vene.

Oggi queste trovano m o ti
vo d i interesse per i l  nuovo 
discorso. In  ogni caso ci so
no aspetti che richiedono 
appro fond im enti e precisa
zioni. Per esempio la que
stione dei centri po liva lenti, 
che la Regione ancora sotto- 
valuta: eppure essi servireb
bero a superare localmente 
m o lti m om enti d i separazio
ne, incomprensione e con
correnza.

C’è la questione del decen
tram ento della gestione a 
Comuni e Province. Ce i l  r i 
schio d i una u lte rio re  polve
rizzazione degli in terventi, 
se non si opera sulla fo rn itu 
ra d i servizi, s tru ttu re  e a t
trezzature. Abbiamo l'esem
pio negativo della Provincia 
d i Udine, assente alla Con
ferenza di Gorizia e assente 
sul te rr ito r io  (vedi la man
cata presentazione degli a t
t i della conferenza sui g rup
p i etnico - lin g u is tic i).

A ltra  questione ancora r i 
guarda «la partico lare  atten
zione che la Regione in ten
de riservare alle in iz ia tive 
c u ltu ra li della m inoranza 
slovena». E qu i ci vogliono 
alcune considerazioni.

Prim a d i tu tto  c ’è da no
tare che cu ltu ra  e scuola 
non hanno funzion i d istin te, 
ma funzion i e fin a lità  com
plem entari. Dunque la m i
noranza slovena richiede 
una legge d i tu te la  dello 
Stato, sulla base del rispe t
to della storia, della volon
tà dei soggetti a tt iv i della 
m inoranza e della libe rtà  d i 
tu tt i,  p roprio  perchè si pos
sa realizzare l ’istruzione slo
vena.

La Slavia ha interesse di 
uscire dal localismo e d i co l
locarsi in  modo orig inale 
nella Regione: è un carico 
non ind iffe rente , questo, per 
le nostre associazioni. Ac
canto a quanto deve fare lo 
Stato, la Regione deve fare 
la sua parte in  una serie di 
se tto ri d i cu i si può dare 
un breve elenco: educazione 
permanente ed istruzione,

università  popolare, emigra
zione, economia, teatro, arte, 
stampa, radio - Tv, cu ltura, 
colonie per m ino ri, a ttiv ità  
cora li e m usicali, giovani.

Ecco perchè intendiam o 
servirci appieno delle no r
mative regionali. Questo, 
però, in prim a persona e 
non per mediazione ed in 
gerenza, qua li si sono mani 
festate, anche in  modo mas
siccio, nel te rr ito rio .

Ci sono nella Provincia d i 
Udine una tren tina  d i c irco li 
ed organizzazioni c u ltu ra li e 
degli em igrati, c’è un ’espe
rienza d i gestione di a ttiv ità  
di m o lt i anni ed in  d iversi 
am b iti (cu ltu ra  e trad iz ion i 
popolari, educazione dei g io
vani e degli adu lti, corsi di 
lingua e d i cu ltu ra , sviluppo 
d i esperienze espressive nei 
corsi e nei g ruppi tea tra li e 
fo lk lo ris tic i, arte e mostre 
di artig ianato, po litica  della 
minoranza slovena, em igra
zione, assetto del te rrito rio , 
in iz ia tive  economiche ecc.).

Perciò g li sloveni della 
Provincia d i Udine, pensato 
d i essere in grado d i assol
vere ad una funzione d i rac
cordo delle varie norm ative 
stata li e regionali (legge re
gionale per la cu ltura , quel
le per le cu ltu re  locali ecc.)

Posveta, k i ga je v V idm u  
organizirala rev ija  «Corriere 
del F riu li» , se je  udeležila 
velika skupina uglednih po 
slancev. Tednik, k i podpira  
furlansko in m anjšinsko ku l
turo  sploh, je  povabil v sejno 
dvorano srednje šole «Man 
zoni» vse deželne poslance, 
k i so v rim skem  parlam entu  
predstavili zakonski osnutek 
za zaščito furlanskega jezika.

Posveta so se tako udele 
ž ili:  A rnaldo Baracetti ( K P I) 
M artino  Scovracricchi, pod
ta jn ik  p r i obrambnem m in i 
strts tvu  ( PSD I), Aurelia  Gru 
ber - Benco (LpT ) in Loris  
Fortunu, podpredsednik 
zbornice (P S I). Odsoten je 
b il le predstavnik KD, p rire 
d ite lji pa so po jasn ili, da ga 
niso povab ili le zato, ker za
konski osnutek te stranke še 
ni b il predložen .

Zbrani poslanci so predsta
v ili svoje predloge in j ih  zav
zeto zagovarjali, vendar pa so 
obenem izraz ili p rip ra v lje 
nost, da najdejo skupno reši 
tev, k i b i pospešila parlam en
ta rn i postopek. Prevladalo je  
tud i mnenje, da je treba p r i
p ra v iti o k v irn i zukon, k i naj

che verranno poste a nostra 
disposizione.

Abbiamo, nella sede di 
queste Conferenze, una p ro 
posta complessiva da fo rm u 
lare: quella della costruzio
ne d i un centro polivalente 
(a San Pietro al Natisone) 
per la nostra com unità  di 
cu i possiamo già indicare i l  
nome « Is titu to  per la C ultu
ra Slovena», e d i cui in tu ia 
mo chiaramente le funzioni.

Si tra tta  d e ll’acquisto di 
una casa in  cui si possano 
collocare museo, b iblioteca, 
sala per riu n io n i e mostre 
per corsi di a ttiv ità  varie, 
personale.

A noi sembra, in fa tt i,  che 
sia i l  momento di dare spes
sore istituziona le  a ll’a ttiv ità  
cu ltura le  delle associazioni 
slovene della Provincia di 
Udine, p roprio  per evitare 
che il  nostro lavoro rimanga 
esposto ad incomprensioni, 
m istificazion i e sospetti.

Un is titu to  pubblico, dun
que, che raccolga i l  lavoro 
dei nostri c irco li unitam en
te a ll’impegno della Regione 
e degli enti com unali e co
m unità  montane che sono 
d ispon ib ili a sostenerci.

bi zaobjemal vse manjšine, k i 
še niso prim erno zaščitene.

Glede specifičnega proble
ma slovenske manjšine so se 
vsi udeleženci okrogle mize 
s tr in ja li o nu jnosti ločenega 
globalnega posega v skladu z 
načeli osimskega sporazuma.

Un’eccezionale gruppo di onore
voli si è raccolto attorno ad un ta 
volo per un convegno organizzato 
a Udine dal «Corriere del Friuli».

Il periodico, che esprime una l i 
nea di sostegno alla cultura fr iu la 
na e di quella delle minoranze, ha 
invitato nell'aula magna della Scuo
la media «Manzoni» tu tt i i parla
mentari della Regione che hanno 
fa tto  proposte per la tutela della 
lingua friulana.

Presenti dunque: l ’on. Arnaldo 
Baracetti (PCI), l ’on. M artino Sco- 
vacnicchi, sottosegretario alla d ife
sa (PSDI), l'on. Aure lia Gruber 
Benco (L.p.T.) e l'on. Loris Fortu
na, vicepresidente della Camera 
(PSI).

Assente la DC, ma (come hanno 
spiegato gli organizzatori), solo 
perchè non ha ancora proposte di 
legge. I parlamentari hanno il lu 
strato le proprie proposte, non 
mancando di trovarsi concordi nel 
dire che sarà necessario un grosso 
sforzo unitario. Nessun partito , 
cioè, si dichiara arroccato nella d i
fesa ad oltranza della propria in i
ziativa, ma si rende disponibile a 
cercare le strade più u tili per fare 
presto e bene.

Ancora una cosa: i nostri parla
mentari, ed in questo il d iba ttito  ha 
dato loro ragione, pensano che va
da scelta la strada della « legge- 
quadro», cioè di una legge che ten
ga conto di tu tte  le minoranze che 
ancora non sono tute late.

Tutti i parlamentari paiono co
munque concordi neU'affermare la 
specific ità del problema della m i
noranza slovena. Specific ità che è 
individuata soprattu tto  per la pre
senza del tra tta to  di Osimo e che 
richiede, questa è una delle con
clusioni, un intervento globale a 
sè.

I l  dott. Pavle Merkù, re
dattore dei program m i slo
veni della RAI di Trieste, 
ha tenuto a S. P ierto al Na
tisone la seconda lezione 
dei «Benečanski k u ltu rn i 
dnevi /  In co n tri c u ltu ra li 
della Benecia». La conferen
za ha avuto luogo nella sa
la riu n io n i del Comune di 
S. Pietro al Natisone ed ha 
avuto per argomento «La 
tradizione slovena scritta  
della Benecia». I l  dott. M er
kù ha dato un quadro ge
nerale della produzione le t
teraria  slovena dai tem pi 
del Patriarcato d i Aquileia 
al secolo diciannovesimo. 
Non è p rivo  d i interesse i l  
fa tto  che già nel lontano 
passato fosse presente nelle 
V a lli del Natisone e in  quelle 
del Torre l ’uso della lingua 
colta slovena per la presen
za d i una tradizione re lig io 
sa co ltiva ta  da sacerdoti lo 
cali. I  documenti p iù  an ti
chi sono que lli d i Cergneu 
e d i Castelmonte, mano
s c ritt i che testim oniano una 
larga e d iffusa pratica dello 
sloveno. Interessante la suc
cessiva divaricazione fra  lo 
sloveno colto e quello popo
lare (sempre presente que
sto nella  tradizione resiana)

In questo aspetto il convegno da 
ragione e soprattu tto  un segnale di 
sollecitazione alla stessa DC, che 
pare disposta a muoversi su que
sta strada.

quando i sacerdoti presero a 
riservare il  p rim o  al cate
chismo ed il secondo alla 
predicazione in  chiesa. Come 
mai? Le enunciazioni do t
trina rie  presumevano certa
mente un fo rte  live llo  fo r 
male, mentre la predica do
veva giungere direttam ente 
a lla sensibild ità del popolo.

A lla  fine deH’800 questo 
uso del d ia lètto  ebbe sem
pre maggiore s ignificato per 
l ’avanzare d e ll’ita liano  d if fu 
so sopra ttu tto  nelle scuole.

Quali le fo n ti della rice r
ca e del l ’analisi? M erkù ha 
indicato g li a rch iv i parroc
ch ia li: quello d i S. Leonar
do, quello d i S. Pietro al Na
tisone ( i m aggiori) e que lli 
delle sedi pastorali della 
montagna.

C’è in fine una grande d if
fusione d i materiale popola
re scritto  (scongiuri, p re
ghiere, canti, ecc.) che a t
tende rice rca to ri e studiosi.

M erkù non ha mancato di 
rispondere anche al d ib a tti
to che ne è seguito.

Presenti alla lezione del 
ricercatore tries tino  un a t
tento e numeroso pubblico. 
O spiti d ’onore i l  dott. M ilko  
M atičetov (che parlerà a 
S. P ietro i l  20 m arzo) della 
Accademia Slovena d e l l e  
Scienze e delle A rt i d i Lub ia
na e la prof. Silvana Schia
vi Fachin d e ll’Università di 
Udine.
I l  Centro studi Nediša, che 
organizza i l  ciclo in  collabo- 
razione con lo SLORI ha già 
pubblicato in un elegante fa 
scicolo la p rim a lezione di 
quest’anno letta appunto 
dalla p ro f. Schiavi lo scorso 
gennaio.

Profesor Pavle 
Merkù 
o slovenskih 
zapisih v Beneški 
Sloveniji

V petek 20. februarja profesor 
Pavle Merku je imel v sejni dvora
ni špetrske občine drugo predava
nje v okviru beneških kulturnih 
dnevov. Spregovoril je o slovenskih 
pisanih virih v Beneški Sloveniji in 
sicer od akvilejeskega patriarhata 
do devetnajstega stoletja. Še po
sebej je pomembno dejstvo, da so 
že pred več stoletji na območju Na- 
diške in Terske doline uporabljali 
slovenski jezik, ki so ga gojili pred
vsem duhovniki. Najstarejše doku
mente v slovenskem jeziku so na
šli v Černieu in na Stari gori. Ti 
rokopisi izpričujejo dejstvo, da je 
bila uporaba slovenščine zelo raz
širjena.

Zanimiv je tudi razvoj slovenske
ga jezika v knjižni jezik in ljudsko 
govorico (le ta je bila vedno pri
sotna v rezijanski tradiciji), ko so 
začeli duhovniki uporabljati prvega 
za poučevanje, drugega pa za pri
dige v cerkvi. Kako to? Poučevanje 
katekizma je namreč zahtevalo do
ločeno formalno pripravljenost, pri
diga pa je morala biti čimbolj ra
zumljiva za ljudstvo. Proti koncu 
devetnajstega stoletja je narečje 
pridobivalo na veljavi zaradi širje
nja itialijanščine predvsem preko 
šolskih ustanov.

Merku je poudaril, da je veliko 
materiala o teh vprašanjih zbranega 
v šentlenardskem in šempeterškem 
župnišču ter v raznih, hribovskih 
cerkvenih središčih.

Po predavanju se je razvila ži
vahna razprava, v kateri je profesor 
Merku odgovarjal na vprašanja šte
vilnih prisotnih. Med častnimi go
sti sta bila tudi Milko Matičetov in 
profesorica Silvana Schiavi z vi
demske univerze. Beneške kulturne 
dneve sta pripravila kulturni center 
Nediža in SLORI, ki sta že izdala 
letošnje prvo predavanje, ki ga je 
pripravila profesorica Schiavi.

P R O VIN C IA

Bandi per studenti 
in collegio 
e pendolari

La Commissione istruzione 
della Provincia di Udine ha con
fermato l'opportunità del paga
mento «in sanatoria» delle rette 
del Collegio dell'Istituto profes
sionale di Stato (IPS) di San Pie
tro al Natisone, unico realizzato 
per il 1979/80. Ha quindi espres
so parere favorevole perchè l’uf
ficio competente provveda a sa
nare tutti gli interventi per quel
lo stesso anno.

Quindi ha dato il via perchè si 
facciano subito i bandi relativi 
al 1980/81 per: 1) corsi serali 
per lavoratori, 2) contributi spe
se per i collegi, 3) contributi 
per studenti pendolari.

I criteri per le graduatorie sa
ranno esaminati in una prossi
ma seduta.

li

Prva obletnica tragične  
smrti Roberta Blaška

Vedno obstaja nenapolnjena vo
tlina, ki si jo zapustil v naših srcih.

Z nepretrgano, vedno s svežo 
ljubeznijo se te spominjajo: tata, 
mama, brat, ostali sorodniki in vsi 
prijatelji.

Čedad, 11-3-1980 - 11-3-1981.
Na sliki: Arnaldo Baracetti (PCI), Aurelia Gruber - Benco (LpT), Lorls 
Fortuna (PSI) Gianfranco Ellero (Corriere del Friuli) in Martino Scova- 
cricchi na okrogli mizi o etnično - jezikovnih skupnosti v Vidmu

A N D R E O T T I  
A N  C I C E R I

Tel Ciceri se na more potalažt an le tiste mu 
mlieje tu pamet: Slovienj so «Slavi» (Kuo je tuo de 
ne?) al pa «paleoslavi» (Selé takuo, Buog pomaj) an 
na zastopijo nič po sloviensko.

Ja, ben nu! Kar Ciceri ušafa kajšnega tle par nas, 
de mu da ražon (an ne samuo tisti, ki so paršli od 
zuna), mu se zdi, de takne nebesa z ročico an hitro 
gre pisat al guorit na kajšno konferenco.

Kuo je pa lepuo vekuštu, de je bluo pametno, če 
so bli poklical tu komišion, ki jo je napravu Andreotti, 
«qualche membro del nostro circolo»!

Kuoje tuole de ne?
Lahko so bli vebral vič ku adnegà tih pravih rapre- 

žentavat Slovienje du Rim. Se je bla lahko zbrala adna 
liepa škvadra: te parvi Margjinaj, za njin Pepé an 
Mons. Venuti, potlé še Etelfredo Pascolo an Ciceri za 
kapuna.

Za rišerve pa niešan Rutar goz Hloc, Onesti taz 
Petjaga an kajšan par meštri parlietnih taz Špietra...

ROŽCA GOZ VESEJA

Paolo Petricig

Okrogla miza deželnih poslancev 
o manjšinah

U D I N E

Onorevoli attorno ad un tavolo
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Iz druge deželne konference o kulturi

DEŽELA: NOVE USMERITVE 
ZA KULTURO

Priznana pozitivna vloga slovenske kulture

Dežela želi u b ra ti nove po
t i  za podporo k u ltu rn ih  
dejavnosti; to je  v b is tvu  re
zu lta t druge deželne konfe
rence o k u ltu r i,  k i je  b ila  v 
G oric i 27. in  28. februarja . 
Težko je  po d rug i s tran i s tr
n it i veliko, m aratonsko šte
v ilo  posegov, k i so s led ili go
vorom  deželnega odborn ika  
Barnabe, p ro f. Galasso j a in  
predsednika deželnega odbo-

XII CONGRESSO 
DELL’A N Pl 
PROVINCIALE

Continuazione d a lla  1a Dag

scista della nostra Repubblica.
Il congresso si è svolto il 28 feb

braio ed il 1° marzo nel grande Au
ditorium dello Zanon di Udine, alla 
presenza delle più alte autorità ci
vili e militari della nostra Regio
ne: il saluto inaugurale è stato 
portato dal presidente del Consi
glio regionale Mario Colli e dal 
sindaco di Udine, Candolini. Ospi
ti, fra gli altri il prefetto Spaziarne, 
il questore Bisagno, il comandante 
della Divisione Mantova, generale 
Jannucci, il comandante dei carabi
nieri Cocco, il comandante della 
Divisione Julia, generale Caccamo, 
numerosi sindaci e consiglieri pro
vinciali e regionali, senatori e de
putati e rappresentanti dei partiti 
dell'arco costituzionale.

Presenti delegazioni di ex com
battenti jugoslavi e dei comuni con
finanti ed una delegazione della 
Repubblica di Slovenia, nonché del
la Zveva partizanov della Carinzia 
(Austria).

Il discorso di Bogo Gorjan è 
stato accolto al Congresso con 
prolungati applausi. La SFRJ (Fe
derazione jugoslava) era rappresero 
tata dal console di Trieste.

Gli ex partigiani della Benecia 
erano rappresentati dai delegati 
del Congresso locale e da numerosi 
invitati.

Il presidente Enzo Lettig rappre
sentava la sezione dell’A.N.P.I. di 
Resia.

Nel suo lungo discorso il presi
dente Vincenti ha toccato i più im
portanti problemi nazionali ed in
ternazionali: la crisi economica e 
morale in Italia; il terrorismo, la que
stione dell’occupazione, della scuo
la, del ruolo della nostra Regione 
per la collaborazione pacifica con 
i paesi vicini, il disarmo, l'assalto 
fascista alla giovane democrazia in 
Spagna, i problemi sociali degli ex 
combattenti e, come detto in aper
tura, i problemi della minoranza 
slovena in Italia.

E' seguito un ampio dibattito. Per 
le sezioni delle Benecia ha parla 
to Isidoro Predan, che ha ringra
ziato i partigiani friulani per la con
creta solidarietà dimostrata agli 
sloveni della Provincia di Udine 
anche con la costruzione dei nume
rosi monumenti ai caduti per la li
bertà sulla fascia di confine, dal 
Colovrat, al Canin. Ha chiesto al 
Congresso di esprimersi sulla tute
la globale degli sloveni in Italia, 
senza suddivisioni in categorie per 
provincia.

E questo è stato ripreso ed ac
colto dal Congresso. Perciò nella 
risoluzione, che è stata presentata 
dalla commissione politica, si richia
ma tra l’altro la necessità di assi
curare lo sviluppo delle comunità 
linguistiche della Regione e la tu
tela globale della minoranza slo
vena in accordo con il trattato di 
Osimo.

Nel pomeriggio di domenica ha 
parlato jl presidente nazionale del- 
Ì'A.N.P.I., medaglia d'oro alla Re
sistenza, Arrigo Boldrini. Anche 
Boldrini ha richiamato i grandi pro
blemi nazionali ed internazionali, 
sottolineando soprattutto il proble
ma del disarmo. Gli armamenti co
stano, infatti, migliaia di miliardi 
ogni giorno.

L'elezione del comitato direttivo 
e dei delegati al Congresso nazio
nale ha concluso la manifestazione. 
Nel direttivo provinciale sono sta
ti eletti tre sloveni: Mario Bergnach 
di Drenchia, Mario Scaunich di 
S. Leonardo e Enzo Lettig di Resia.

ra Com ellija.
Zd i se, da se je  dežela 

končno odločila, da opusti 
staro metodo subvenciji v 
podporo k u ltu rn ih  dejavno
sti. Po novem zakonu želi 
u b ra ti bo lj rac iona ln i način, 
s posegi na kva lific irana  po
dročja; 1) Področje speta- 
kla; 2) Področje vzgojnega 
in  ku lturnega pospeševanja; 
3) Področje k u ltu rn ih  izme
n jav posebnega značaja tud i 
s sosednjim i narod i; 4) Po
dročje  pobud, k i tež ijo  k 
ovrednotenju loka ln ih  jez i
kov in  ku ltu r; 5) Področje 
izm enjav in  mednarodne 
m ladinske aktivnosti.

Je to re j nekaj novega?
Gotovo se bo p o jav il od

por s s tran i do sedaj p riv i- 
lig iran ih  ustanov in  skupin, 
a k lju b  tem u se nam zdi, da 
dežela končno resno m is li 
upoštevati večkrat ponovlje 
ne zahteve n a jbo lj angažira
n ih  k u ltu rn ih  skupin.

«Treba je delovati s struk
turami, ki obstajajo in ki 
morajo biti demokratično 
dane na razpolago skupno
sti, tu mislimo naprimer na 
šolske sedeže in strukture». 
Je dejal deželni odbornik.

Predsednik Com elli je 
že ob začetku konference iz
razil željo po d iskus iji in  
sp re je tju  zakona o globalni 
zaščiti slovenske manjšine, 
medtem ko je  odbo rn ik  za 
javno vzgojo v odgovor na 
številne posege Slovencev, 
za k lju č il konferenco s tem i 
iz javam i:

«Iz posegov predstavnikov 
slovenske skupnosti mi se 
zdi, da lahko ugotavljamo 
točno določeno voljo, da se 
smatra svoje kulturno bogast 
vo, kakor bogastvo, ki ga je 
treba poznati in braniti, ne 
da bi se zaprli sami vase, 
ampak da ga dajo na razpo
lago celotni deželni skupno
sti. Dežela mora sprejeti 
problem slovenske kulture 
kakor bogastvo, ki pripada 
celotnemu prebivalstvu de
žele Furlanije - Julijske 
krajine.

Congresso A.N.P.I. 
Sezione dì Faedis

Congresso dell'A.N.P.I. di Faedis

Sabato 24 gennaio si è 
svolto nella sala consiliare 
d i Faedis i l  congresso della 
Sezione locale de ll’A.N.P.I.. 
A l congresso hanno partec i
pato i l  sindaco p.i. F. Bec- 
cari, i l  presidente regionale 
de ll’A.N.P.I. Federico V in 
centi - R ik , i l  presidente del- 
l ’A.N.P.I. d i Cividale, p ro f. 
Gino Lizzerò (E tto re ) tan ti 
is c r it t i e sim patizzanti.

Dopo un am pio d ib a ttito  
sui p rob lem i che stanno d i

Dalla Conferenza regionale sulle attività culturali di Gorizia

Repne: nuovi indirizzi per la cultura
Riconosciuto il ruolo positivo della cultura slovena

La Regione intende assu
mere nuovi ind irizz i per i l  
sostegno delle a ttiv ità  cu ltu 
ra li: questo è in sintesi i l 
risu lta to  della seconda con
ferenza sulle a ttiv ità  cu ltu 
ra li, tenutasi i l  27 e 28 feb
braio a Gorizia.

D iffic ile , del resto, riassu
mere in breve quella che è 
stata defin ita  una «marato
na» d i in terventi, seguiti ai 
discorsi de ll’assessore regio
nale Barnaba, del prof. Ga
lasso e dello stesso presiden
te della Regione, Comelli.

La Regione sembra decisa 
a rinunciare finalm ente al 
sostegno delle a ttiv ità  cu ltu 
ra li unicamente con i l  meto
do dele sovvenzioni «a piog
gia».
Intende invece scegliere, per 
la nuova legge, un metodo 
più razionale, con in terventi 
per se tto ri qua lifica ti: 1 ) 
Settore dello spettacolo; 2) 
Settore delle a ttiv ità  d i p ro 
mozione educativa e cu ltu ra 
le; 3) Settore degli scambi 
cu ltu ra li d i carattere s traor
d inario  anche con i popoli 
v ic in i; 4) Settore delle in i
ziative volte alla valorizza
zione delle lingue e delle cu l
ture loca li; 5) Settore degli 
scambi e delle a ttiv ità  gio
van ili internazionali.

C'è dunque un fa tto  nuovo?

23 marzo si voterà 
per l’Unità Sanitaria

Per l ’U n ità  Sanitaria  loca
le (U SL) voteranno solo i 
consiglieri com unali in  base 
a liste variamente presenta
te, e qu ind i di p a rtito  ed in 
dipendenti.

Nelle V a lli del Natisone, 
che faranno parte  della USL 
del Cividalese, i candidati, 
(che possono anche non es
sere consig lieri com unali ) 
fanno parte d i varie liste: 
DC, socia listi e socialdemo
cra tic i, PCI, ind ipendenti. Si 
era anche avanzata l ’idea di 
una «lista civica» valligiana, 
ma i nuovi ra p p o rti p o lit ic i 
dete rm ina tis i a live llo  d i se
g re ta ri p rov inc ia li (vedi le 
nuove maggioranze DC, 
PSDI e PSI ) non hanno per
messo che i l  meccanismo si 
potesse m ettere in  moto.

Perciò i l  voto sarà m olto  
a rtico la to  e po trà  creare del
le dispersioni. Indubb ia 
mente, comunque, le V a lli 
del Natisone, che avranno 
un lo ro  d is tre tto  sanitario  
ne ll’am bito  della USL, sono 
interessate al discorso. Le

USL in fa tti, raccoglieranno 
tu tta  la gestione dei servizi 
san ita ri del te r r ito r io  e sa
ranno d ire tte  da un consi
g lio  d ire ttivo  d i nove m em 
b ri, scelti fra  i quaranta e- 
le tti dai com uni.

Da osservare anche che i l  
voto d i ciascun consigliere 
è proporzionale  ai vo ti va li
d i espressi nel comune, per 
cui un consigliere d i San 
P ietro, per esempio, vale 
105 vo ti m entre uno d i Dren
chia solo 25. Ecco uno sche- 
m etto re la tivo  al «peso» ap
prossim ativo, dei singoli 
consig lieri nei va ri com uni 
delle V a lli del Natisone:

P repotto  55
San P ietro al Natisone 105 
San Leonardo 52
Torreano 105
Savogna 50
Stregna 40
Drenchia 25
Grimaoco 45
Pulfe ro  85

A parte le non im probab ili 
resistenze che si verificheran
no da parte d i enti fino ra  p r i
vilegiati, la Regione pare vo
glia dare finalm ente peso al 
le richieste ripetutamente  
portate avanti dai g rupp i 
cu ltu ra li p iù impegnati (un  
ordine del g iorno è stato pre 
sentalo da parte dell'on. Ca
stig lione).

Sarà comunque utilizzato  
lo strum ento della delega agli 
enti comunali, p rov inc ia li e 
priva ti. R iguardo ai cosidetti 
centri polivalenti, la Regione 
avvierà un ’indagine circa le 
s tru ttu re  d ispon ib ili. «Biso
gna operare con le s tru ttu re  
che si possiedono, che vanno 
messe democraticamente a 
disposizione della c o lle ttiv i
tà. pensiamo ad esempio agli 
am bienti ed alle s tru ttu re  sco 
lastiche». ha detto l'asses
sore.

I l  Presidente della Giunta,

Comelli, aveva fino  d a ll’aper 
tura della Conferenza, espres
so una sollecitazione per la 
discussione ( «al p iù  presto», 
ha detto) d i una legge d i tu 
tela della minoranza slove
na, mentre l'assessore a l l ' I 
struzione, in risposta a i nu
merosi in terven ti degli slo
veni, concludeva la Conferen
za con le seguenti afferm azio
n i: «Dagli in terven ti dei rap
presentanti della Comunità 
slovena, m i pare d i cogliere 
una precisa volontà di consi
derare il  p roprio  come un pa
trim on io  da conoscere e da 
difendere, non per rin ch iu 
dersi in se stessi, ma per met
terlo a disposizione deH’inte- 
ra comunità regionale. La Re
gione, dunque, deve racco
gliere i l  problema della cu l
tura  slovena come un p a tri
monio che attiene a tu tta  la 
popolazione del Friuli-Vene
zia Giulia».

Ordine del giorno sottoscritto  
da tu tti i gruppi della Comunità Montana 

delle Valli del Natisone
Prendendo atto dell'impegno programmatico del Consiglio 

direttivo della Comunità Montana delle ValM del Natisone circa 
l'àttuazione in sede locale delle linee del trattato di Osimo 
l'Assemblea

i m p e g n a

il Presidente a promuovere entro breve tempo un contatto con 
l’amministrazione del Comune di Tolmino con un invito ai suoi 
rappresentanti ed un colloquio informativo nella sede della 
Comunità Montana a San Pietro al Natisone.
San Pietro al Natisone, 5 marzo 1981.

FIRME

Battocletti - Bonini - Rudi - Marinig 
- Specogna - Adami - Fanna - Paussa

U N LIBRO DA AVERE

parlato e scritto nella didattica bilingue

E’ uscito, a cura del Centro studi Nediža, il volumetto «Par
lato e scritto nella didattica bilingue» della prof. Silvana Schiavi 
Fachin, dell’Università di Udine. Il libro è edito dall’Editoriale 
Stampa Triestina ed ha per contenuto la prima lezione dei 
«Benečanski kulturni dnevi - Incontri culturali della Benecia - 
Vili ciclo». Le trenta pagine del testo formulano un’ipotesi di
dattica in cui sia presente, accanto all’italiano, l'insegnamento 
e l’uso della parlata locale; nel caso nostro, di quello sloveno.

L'esperienza, secondo la Schiavi, deve cominciare nella fa
miglia, per proseguire come comunicazione orale nella scuola 
materna c quindi, nelle forme alfabetizzate, nelle elementari e 
nelle medie.

La Schiavi propone, in allegato, alcune esperieneze da svol
gersi nelle scuole. Prima di tutto un'indagine circa l'uso delle 
lingue nella famiglia ? nelle situazioni spontanee, poi una pro
posta di intervento nelle scuole materne.

Un libro, dunque, particolarmente utile a genitori, a inse
gnanti dei vari livelli scolastici ed a dirigenti scolastici. Non 
manchiamo di segnalarlo a studenti ed insegnanti di Istituti 
Magistrali. Può essere richiesto al Centro studi Nediža - S. Pie
tro al Natisone o all'Istituto per l'Istruzione slovena - Cividale, 
tel. 731386.
Silvana Shiavi Fachin - Parlato e scritto nella didattica bilingue; 
Editoriale stampa triestina - Centro studi Nediža - S. Pietro al 
Natisone, 1981. L. 1.500. Per ordinazioni oltre le 10 copie, sconto 
del 20%.

fron te  a ll’Associazione, sui 
p rob lem i della pace e del d i
sarmo, sulla situazione p o li
tica locale, nazionale e in 
ternazionale, è stato eletto 
i l  nuovo com ita to  d ire ttivo  
d i Sezione che è così com
posto:

Presidente
Lazzaro Enrico 

Vice-Presidente 
Stefanutti Luigi 

Segretario
De Luca Ermete 

Resp. Am m in.
De Luca Pio 

C onsiglieri
De Luca Ivani 
Franzil Guerrino 
Tracogna Bruno 
Topatigh Tino 
Persello Fermo 
Toffolo Igino 
Leonarduzzi Amadio 
Iacobuzio Leo 
Iacobuzio Franco

S. Pietro bussa 
l’ENEL risponde

E ’ stata l ’am m inistrazione 
comunale d i San P ie tro  al 
Natisone a dare i l  via  alle 
deficienze ne ll’ erogazione 
de ll’energia e le ttrica  nel te r
r ito r io  comunale ed in  quel
lo  d i tu tte  le V a lli del Na
tisone.

Frequenti le insufficienze 
e le cadute d i tensione che 
m ettono a dura  prova le a t
trezzature e le ttriche fam i
g lia li e quelle p rodu ttive : d i 
qui l ’o rd ine del g iorno del 
consiglio comunale d i San 
P ietro al Natisone.

A ruo ta  si sono messi a l
t r i  com uni, fra  cui quello d i 
San Leonardo e, per quanto 
Specogna avesse m in im izza
to le poss ib ilità  d i in terven
to in  consiglio comunale d i 
S. P ie tro  al Natisone, si è 
g iu n ti a ll’auspicata riun ione 
con i  d ir ig e n ti de ll’Enel.

La riun ione  si è in fa tt i 
svolta presso i l  comune d i 
S. P ietro, con la partecipa
zione dei sindaci delle V a lli. 
L ’Enel ha riconosciuto  d i 
non aver proceduto a ll’am
m odernam ento della rete e- 
le ttr ica  nelle V a lli del N a ti
sone e d i erogare una ten
sione insu ffic ien te  per le e- 
sigenze d e ll’attuale «stan
dard» della popolazione.

Soluzioni? Non certo a 
breve term ine: occorreranno 
qua ttro  anni, per adeguare 
le in fra s tru ttu re  e le ttriche e 
passare ad una linea doppia 
ed al raddoppio de ll’energia 
erogata. P rim a si provvede
re ad adeguare la  linea fino  
alla zona industria le , poi 
verso S. Leonardo e qu ind i 
lungo la  Valle del Natisone 
e Savogna. In fin e  c i sarà i l  
raddoppio della tensione f i 
no a 20.000 vo lts sulle due 
linee con revisione delle ca
bine e lettriche.

S odd isfa tti i  consig lieri 
della « lista civica» d i S. Pie
tro  al Natisone e nello stes
so tempo v ig ila n ti perchè le 
cose vengano veramente fa t
te. Anche perchè si nota fra  
g li a m m in is tra to r i della DC 
un certo lasciar fare: accon
tentiam oci d i quello che c i 
prom ettono...

Questo per esempio a p ro 
posito degli u ff ic i a C ivida
le, per i  qua li l ’Enel non è 
d isponib ile  ad andare o ltre  
le due aperture settim anali 
per i l  d isbrigo delle p ra ti
che.
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KOBARID

Giovaninu 
v spomin

Lettere al d ire t to re

"MLADINSKI GLAS,,
E LA NOSTRA REALTA’

V sredo 18. feb ru a rja  je 
um aru  na svojem  dom u v 
K oba ridu  Ivan  Podreka 
(G iovanin) - partizan  - po 
rodu  beneški Slovenec.

Ivan  Podreka je  em ig rira l 
v A rgentino in  delal ko t šo
fe r v Buonosairesu. O bvla
dal je  španski jez ik  kakor 
p rav i Argentinec. Po v rn itv i 
iz Argentine je  z m a te rjo  u- 
p ra v lja l gostilno - kavarno 
«Alla posta» v Škrutovem . 
Ob začetku vojne ga dob i
m o v Čedadu k o t b rig a d ir ja  
gasilcev (p o m p ie r i. Od tam  
je  šel v partizane in  postal 
m arkantna figu ra  NOB - Re
zistence v Benečiji.

Po osvoboditv i je  m ora l 
zapustiti Benečijo. Z d ruž i
no se je  nase lil v K oba ridu  
in  gor so p riš le  do izraza 
vse njegove po litične  in  go
spodarske sposobnosti. B il 
je  župan K obarida  (p red 
sednik občinske skupščine), 
nato d ire k to r opekarne. On 
je  dal pobudo, da se je  za
čela g ra d iti fa b rika  igel T IK  
in  b il n je n i p rv i d irek to r. 
Danes je  zaposlenih v te j fa- 
b r ik i p r ib ližn o  600 delavcev.

Tovariš Podreka je  b il tu 
d i d ire k to r H ote la  Zvezda v 
K oba ridu . B il je  dolga leta 
v p rv ih  vrstah  vseh družbe
no - p o lit ič n ih  organizacijah, 
ka ko r je  povedal ob n jego
vem odprtem  grobu znani 
p o lit ič n i delavec Anton štu- 
ram , k i se je  pos lov il od d ra 
gega poko jn ika  v im enu K o 
barida.

Za vse njegove zasluge mu 
je  K ob a rid  p r ire d il ve likan
sk i pogreb v če trtek  18. fe 
b rua rja . Pogreba se niso 
udeležili samo K oba ridc i, 
pač pa tu d i š tev iln i p r ija te 
l j i ,  k i j ih  je  im e l G iovanin 
po š irn i S loven iji in  v Be
nečiji. K  zadnjem u poč itku  
so ga sp re m lja li m nogi so
bo jevn ik i, pa rtizan i B riško  - 
beneškega Odreda in  drugi. 
Med š tev iln im i venci je  b il 
tu d i t is t i od b ivš ih  p a rtiza 
nov in  k u ltu rn ih  društev 
Benečije.

P risotna je  b ila  tu d i dele
gacija  A N P I iz  V idm a.

Pred odprtem  grobu na 
pokopališču so se poslavili 
od velikega borca za svobo
do, poleg že omenjenega 
Šturma, še njegova ro jaka  
Joško O šnjak in  Iz id o r Pre
dan. O šnjak je  govoril o ve
lik ih  zaslugah, k i j ih  je  im e l 
tovariš  Podreka p r i o rgan i
zac iji NOB v Benečiji.

Predan pa je  govoril v 
im enu b ivš ih  partizanov in  
K u ltu rn ih  društev Benečije. 
N jegov govor ob ljav ljam o  v 
ce lo ti posebej.

Zeni Mo r in i, n jegovi zve
s ti ž iv ljensk i tova riš ic i in  
sobork i, d ru ž in i in  sorodn i
kom  izreka N ov i M a ta ju r, v 
im enu vseh bralcev, globoko 
sožalje. N aj večno ž iv i spo
m in  našega dragega Giova- 
nina!

P redanov govor  
ob odprtem  
g ro b u  GSovanina

Dragi Giovanin!

Prišli smo iz tvojega rodnega 
kraja, iz tvoje nikdar pozabljene Be
nečije, za katero svobodo si se bo
ril celo svoje življenje. Prišli smo, 
da se poslovimo od tebe v trenut
ku, ko si zaključil svojo zmagovito 
pot, ki je bila pot boja za naše na
rodnostne, socialne, gospodarske 
in politične pravice. Tudi tvoja je 
zasluga, če danes še pojemo, go
vorimo in kričimo po slovensko.

V težkih letih boja, ko se je šlo 
za biti ali ne biti, ko je bil nacifa- 
šizem obsodil na smrt slovenski na
rod, ko je bil podjarmil in zasužnjil 
vso Evropo, ti si zapustil svojo do
bro službo in se odzval klicu O.F.

Razumel si, kaj so pomenili ver
zi našega pesnika in buditelja Ivana 
Trinka:

«Duša mi trepeče, 

srce poskakuje, 

ko na vzhod oziram 

se iz zemlje tuje!».

Razumel si tudi verze:

«Oj tam, oj tam so bratje, 

oj tam so sestre mile, 

ki so me iz spanja 

dolgega zbudile!».

Bratje in sestre mile, so tudi tebe 
zbudile, dragi Ivan! In ko si bil 
zbujen, nisi držal križem rok. Delal 
si z umom in močjo, da bi prebu
dil še druge brate. V tem boju nisi 
miroval, nisi štedil z napori in mor
da tudi zato te danes spremljamo 
prezgodaj k tvojemu zadnjemu po
čitku.

Odzval si se klicu O.F., katere 
bomo letos praznovali štiridesetlet
nico ustanovitve. Postal si partizan 
in eden izmed najboljših voditeljev 
narodno-osvobodilnega boja v Be
neški Sloveniji. Iz tega boja si izšel 
zmagovalec, in ko bi bil moral biti 
deležen časti in priznanja, se je 
začela zate šele prava križeva pot, 
zaničevanje in preganjanje, kakor 
za druge naše partizane. S svojo 
družino in staro materjo si se za
tekel v Jugoslavijo in od osvobo
ditve si se naselil v prijateljskem 
in bratskem Kobaridu. Še dobro za
te, da si bil brat med brati, borec 
med borci. Upoštevali so tvojo po
štenost in sposobnost, zato si bil 
večkrat izvoljen na zelo visoka od
govorna mesta, kar nam je dajalo 
čast vsem beneškim Slovencem. V 
obtožnici procesa proti takozvani 
«Beneški četi» je bilo tvoje ime na 
tretjem mestu.

V vsej povojni dobi si aktivno de
lal in sledil boju beneških Sloven
cev za svojo emancipacijo, za priz
nanje narodnostnih in vseh drugih 
pravic. Veselil si se vsake naše 
zmage, vsakega našega napredka, 
prav tako, kakor so te boleli naši 
porazi in neuspehi. Tvoje srce je do 
zadnjega trenutka utripalo z nami, 
z našim bojem, z našo stvarnostjo.

Ko se poslavljam od tebe, dragi 
Ivan, v imenu bivših partizanov, 
vključenih v ANPI Benečije ter v 
imenu beneških kulturnih društev, 
ki so nastala tudi po tvoji zaslugi, 
je res težka moja naloga.

Rad bi povedal precej stvari o 
tebi in se ti dostojno zahvalil za 
vse, kar si napravil za nas, ti ple- 
menti borec za narodnostne in člo
večanske pravice svojega ljudstva, 
a prave besede ne morejo priti na 
dan, kadar od žalosti srce krvavi. 
Po drugi strani pa vemo, da ti nisi 
bil mož praznih besed, bil si mož 
akcije.

Danes smo zbrani okoli tebe 
tvoji soborci, ne samo zato, da bi 
izrazili solidarnost in sočustvova
nje žalostni družini, ki jo prezgodaj 
zapuščaš ampak predvsem zato, da 
bi ti pred odprtim grobom prisegli, 
da bomo hodili po tvoji poti, da bo
mo nadaljevali tvoj boj, dokler ne 
bomo dosegli vseh pravic, ki nam 
po zakonih pritičejo. Zbram smo 
okoli tebe, da bi s svojo prisotno
stjo potrdili odločnost, da če bi bi
lo treba, bi s ponosom in dostojno 
od začetka spet prehodili tvojo pot.

Vidiš, dragi Giovanin, tle smo 
zbrani in ti ne rečemo adijo, zato 
ker se bomo še videli. S tabo in 
tvojim duhom, s tvojo napredno 
idejo se bomo srečavali povsod, 
kjer bo boj za pravico proti krivici, 
kjer bo boj za emancipacijo naro
dov, proti zatiranju, za svobodo in 
boljšo bodočnost človeštva. Zato 
ti ne rečemo adijo, pač pa na svi
denje, Giovanin.

M ata jur, 16-2-81

Leggendo sul N.M. la pa
gina dei giovani, «M lad inski 
glas», m i è venuto d i fare  
la seguente considerazione.

Quando da ragazzo dove
vo starmene seduto im m ob i
le per lunghe ore, la m ia  
mente evadeva dal freddo  
stanzone scolastico nel vasto 
mondo esterno pieno d i so
le e d i vita. Guardavo i l  l i 
bro aperto sul banco, ma 
non lo vedevo, sentivo il  
professore parlare, ma non
10 capivo, i l  m io sp irito  era 
lontano in m eravigliosi ca
s te lli come nelle fiabe: al- 
l'in c irca  come nel racconto  
d i Jack London « Il vagabon
do delle stelle».

A llo  stesso modo i nostri 
giovani sono ten ta ti d i eva
dere da prob lem i im pellenti, 
che l i  riguardano d iretta- 
mente, per d is tra rre  le loro  
energie con prob lem i d i ca
rattere generale, qua li i l  d i
sanno, l ’ecologia, la disoccu
pazione, l'aborto, g li handi
cappati e s im ili.

Sono cose d i cu i si in te 
ressa tu tto  i l  mondo con la 
TV, la radio, le tavole ro 
tonde, la stampa, le confe
renze, per non parlare dei 
p a r tit i p o lit ic i a ffam ati d i 
demagogia. Le voltano e 
rivo ltano nelTolio bollente  
delle discussioni come tante 
fr itte lle . L ’o lio  diviene sem
pre p iù  bollente e le f r i t te l
le non vengono mai scodel
late.

D i noi e del nostro p ro 
blema, nessuno! I l  nostro  
problema è questo: la no
stra stessa sopravvivenza 
etnica.

Dicendo che d i noi non si 
interessa nessuno, ho detto  
una cosa inesatta. Perchè ci 
sono anche que lli che si in 
teressano, ma in modo ne
gativo, ossia, per fa rc i scom
parire dalla faccia della te r
ra e, a questo scopo, si av
valgono della cooperazione 
d i handicappati m enta li del
la nostra stessa gente.

Siamo come uno che, so
speso sopra un abisso, si 
tiene aggrappato a degli 
sterpi, mentre a lcuni de lin 
quenti g li pestano le d ita  
per fa rg li m ollare la presa. 
In  una tale c ritica  situazio- 
ite, al disgraziato non viene 
la voglia d i spargere amare 
lacrim e sulla sorte dei d ro 
gati o sulle ragazzine in 
aspettativa del parto.

I l  «Novi M atajur», i l  
«Dom», tu tte  le a ltre  p ubb li
cazioni e tu tte  le m anifesta
zioni che facciamo, hanno 
questo preminente scopo: la 
nostra sopravvivenza, al d i 
sopra d i ogni a ltra  perso
nale concezione politica, e ti
ca o religiosa, e malgrado  
tu tte  le tendenziose insinua
zioni che si sentono da par
te d i persone laiche e, spe
cialmente, non laiche. S fido  
chiunque a dim ostrare che 
questo non sia i l  vero p lu 
ralism o ammesso ed appro
vato dalla Chiesa e da ogni 
società c ivile  e democratica.

Ciascuno è libero  d i g iud i
care i p roblem i generali co
me g li pare e g li piace, pe
rò tu t t i concordi nel dare
11 p roprio  con tribu to  alla  
salvezza del nostro popolo, 
giovani e meno giovani.

Filosofare per noi —  quat
tro  ga tti — su argomenti 
universali, è un lusso che 
non possiamo perm etterci: 
tempo e denaro sprecato!

In  Ita lia  c'è l'in flazione d i 
esperti per quelle cose ( e 
non ne combinano una); la 
nostra voce al proposito, 
non sortirebbe maggior ef
fe tto  del m iagolio d i un 
gatto.

P. G.

Dott. CLAVORA 
e 18 MARZO

Cividale, 5 marzo 1981

Caro Predan,
Sono stato m olto sorpre

so nel leggere in  p rim a  pa
gina del N ovi M a ta ju r l 'a r t i
colo in tito la to  «8 marzo»: 
non una tradizione fo lk lo r i-  
stica, ma un concreto impe
gno per i l  fu tu ro .

Non intendo entrare nel 
m erito della questione fem 
m inile, ma ritengo doveroso 
fare sapere a i le tto r i che se 
faccio parte del Comitato d i 
redazione del N ovi M a ta ju r 
m i dissocio assolutamente 
dall'idea d i fa r difendere 
«la legge su ll'aborto  e i l  d i
vorzio "q u a li” ... vere norme 
etiche e m ora li della nostra 
società».

La collaborazione e l'un ità  
d ’azione tra  persone che so
no d i orientam enti f ilo s o fi
ci, re lig iosi e p o lit ic i diversi, 
se è doverosa ed u tile  per i l 
conseguimento dei d ir i t t i  
della nostra minoranza, non 
può mascherare le reali d if 
ferenziazioni che esistono 
per g li a lt r i aspetti della v i
ta sociale, culturale, re lig io 
sa e po litica  della nostra  
Comunità.

La nostra unità  è basata 
sulla reale d iversità  che con
traddistingue le varie com
ponenti del Movimento Slo
veno. Ed è anche bene che 
questa diversità  sia chiara  
agli occhi de ll’opinione pub
blica.

T i prego d i pubblicare que
sto m io breve scritto .

Grazie.

Ferruccio Clavora

Caro Clavora, 
capisco perfettamente la tua po

sizione, ma devo cercare di capire 
anche la posizione degli altri. In 
realtà la cosa più facile per me —  
come per tutti i direttori responsa
bili —  sarebbe quella di essere al
la direzione di un giornale di parte. 
Invece non è cosi. In nome di quel 
pluralismo —  per cui ti sei sempre 
degnamente battuto —  devo conce
dere lo spazio anche a collaboratori 
che hanno concezioni politiche, eti
che e filosofiche diverse dalle tue. 

Ti saluto caramente, tuo

PREDAN

«Otroški pust» v Koredah: otroci plešejo z lesico

ROMA

Una voce importante 
per te comunità linguistiche

Si è svolto i l  15 -16 gen
naio 1981 un convegno su l
l'attuazione d e ll’art. 6 della 
Costituzione (la  Repubblica 
tutela con apposite norme 
le minoranze linguistiche). 
I l  convegno è stato organiz
zato dalTAIDLCM (Associa
zione Internazionale per la 
Difesa delle Lingue e delle 
Culture M inacciate).

A l convegno, che è stato 
aperto da relazioni in tro d u t
tive d i Pizzorusso (g iu ris ta ), 
Salvi (po lito logo) e Fami- 
g lie tti (pedagogista), sono 
sta ti presenti rappresentanti 
d i va ri g rupp i etnico-lingui- 
stic i d ’Ita lia  e v i è stato an
che un d ib a ttito  fra  i par
t it i.  I l  convegno, cu i ha par
tecipato in rappresentanza 
degli sloveni della provincia  
d i Udine i l  prof. Cerno, pre
sidente della SKGZ per la 
nostra provincia, ha appro
vato un documento finale in 
cui si ribadiscono quei p r in 
c ip i che l'Associazione ha 
fa tto  p ro p ri fin  dalla sua co
stituzione e che stanno per 
diventare patrim onio  comu
ne d i molte forze cu ltu ra li, 
politiche e d i in iz ia tiva : la 
irrilevanza del dato num eri
co, se non per un ’azione più  
urgente, l ’uguaglianza fra  
tu tte  le com unità lin g u is ti
che, l ’esigenza d i un'azione 
d ire tta  dello stato. Quali le 
norme specifiche? Eccole, te
stimoniate, dal documento::

a) pa ri d ignità  sociale del
la lo ro  lingua materna r i 
spetto a quella ita liana;

b) l'insegnamento nella lo 
ro lingua materna;

c) l'uso della lo ro  lingua  
ne ll’esercizio dei p ro p ri d i
r i t t i  e ne ll’adempimento dei 
pro p ri doveri, nei procedi
m enti innanzi agli organi 
statali, agli enti e organiz
zazioni che svolgono funz io 
n i e servizi d i pubblico in 
teresse, nella toponomastica, 
onomastica e segnaletica c i
vile;

d ) lo sviluppo della cu l
tura, della stampa e dei 
mezzi d i comunicazione d i

massa nella loro  lingua ma 
terna;

e) l'a iu to  finanziario  per 
la realizzazione dei d ir i t t i  
d i cu i ai pun ti precedenti.

Suonano le campane 
di Zavarh 

(Villanova delle Grotte)

Domenica 25 gennaio u.s. a Vil
lanova delle Grotte si è fatto fe
sta perchè le campane dopo qua
si clinque anni di silenzio hanno 
ripreso a suonare.

Tutta la comunità ha voluto ce
lebrare un avvenimento come que
sto che oltre a segnare una tap
pa nella faticosa ripresa e rico
struzione, è stato sentito come un 
buon auspicio per l ’intera valle.

Era presente anche l’arcivescovo 
Mons. Battisti, il quale ha presie
duto l’eucaristia assieme al dott. 
don Franco Frilli e al parroco del 
paesetto montano.

Al Vangelo, un giovane del posto, 
Pinosa Fabio, ha letto un breve in
dirizzo di saluto a ll’arcivescovo. 
Per la nostra comunità —  ha det
to Fabio —  il complesso chiesa/ 
campanile è sempre stato impor
tante e significativo.

Sulla collina ove ora c ’è la piaz
za sorgeva una chiesetta con un 
piccolo campanile circondati dal 
cim itero. Alla fine del '500 un terre
moto danneggiò seriamente il com
plesso che venne rifa tto  più 
grande.

Nella seconda metà del secolo 
scorso chiesa e campanile venne
ro rifatti e ampliati.

Il campanile è un simbolo di 
unione. Esso scandisce le fasi del
la giornata e della vita nei suoi 
momenti più s ignificativi e costitu i
sce da sempre un riferim ento e un 
ancoraggio alle radici più profonde 
delle piccole, belle comunità spar
se nella valle di Lusevera.

E la gioiosa festa è diventata 
così un augurio e un segno di spe
ranza.

Il vescovo ha messo in risalto 
che il cristiano trova nel riferim en
to alla comunità il significato del 
suo esistere; vi trova motivo di v i
ta e di gioia, forza nella lotta quo
tidiana e II senso dell'autenticità 
nella sua realtà che da molti vien 
giudicata una situazione margina
le, quasi di scarto, ma che agli o c 
chi di Dio, e nei tempi lunghi an
che della storia e della cultura, 
mantiene significati e valori tanto 
più importanti quanto più diventano 
rari nel nostro mondo anonimo e 
dominato dagli interessi solo ma
teriali.

Dopo la messa, l’arcivescovo ha 
im partito la benedizione al restau
rato campanile, mentre il suono 
festoso delle campane portava 
gioia e commozione in molti cuori 
della nostra comunità.

PRVE SLIKE PUSTA 1981:
Špietar: Šejk Adami in Rodolfo Mokeš, ki bušava sliko Ajatulaha Homeina

Naročnina za 
Novi Matajur 
stane tudi 
letos 5000 lit. 
za Italijo 
in 6000 lit. 
za inozemstvo.
Pohitite 
s poravnavo!

Ivan (Giovannin) Podreka



GRMEK
Puno problemu na komun

skem konseju
U petak 13. feb rua rja  so 

se zbra li na konseju naši ko
m unski možje. Od zadnjega 
konseja do tistega dne se je  
nabralo puno problem u, o 
ka te rih  so m uo ra li konse lir i 
govoriti, škoda, da njema- 
mo prostora, da b i napisali 
o vsem tistem , ka r so govo
r i l i  in  sk len ili. Zatuo smo 
napisali samuo tis to , ka r 
m is lim o, da b i b luo p ru  in  
pametno, da b i naši lju d je  
vjedeli.

Na tem  zadnjem  kom un
skem konseju smo zvjedeli 
med d rug im i rečm i, da je 
b luo u lje t ih  1979/80 p lačja- 
n ih  14 m ilijo n o v  918 tavžent 
172 l i r  za prevoz o truok  u 
šuolo. K ako r kažejo ra tin 
ga, se m is li, da bo jo  zapra- 
v li za prevoz o truo k  u šuo
lo, za lje to  1980/81 parbliž- 
no 19 m ilijo n o v  lir .

Potem so govo rili o ja v 
n ih  in  na pu javn ih  telefo
n ih  po vaseh. Takuo so skle
n ili,  da bo jo  nape lja li tele
fon  u Seuce, D o len ji G rm ak, 
Podlak in  R ukin. Za te vasi 
bo potrebno dovoljen je  od 
SIP, medtem ko za Zverinac 
telefon že funkc ion ira .

Konsej je  sklenu dat štu
d ijskem u centru  Nediža 
50.000 l i r  podpuore za nate
čaj «Moja vas».

Sprejeta je  b la  prošn ja  za 
p rip ravo  obrtn iško  - um etn i
ške razstave za p razn ik  Sv. 
Jakoba.

K on se lir i so sk len ili še 
dno, zlo pam etno rječ. Po- 
stav li so na kam un datume 
razn ih  m anifestacij in  p ro 
s ijo  društva in  skupine, k i 
m is lijo  naprav it kajšno ma- 
nifeštacion u garm iškem  ka- 
m unu, da napišejo datum  na 
kolendar.

Tuole bo odstran ilo  neza- 
stopstva in  križan je  manife- 
štacionu u istem  dnevu.

Iz  zadnjega konseja zve
mo še dno rječ, k i je  urjed- 
na pohvale: konse lir Renzo 
Gariup, k i je im el do sada u 
rokah posebno blagajno ( ka
šo) za manifeštacione in  k i 
jo  je  dau u  roke konse lirjan  
T auriz iu  Trusgnachu in  E liu  
Chiabaiu, je povjedu, da so 
ko nse lir ji p la č ja li iz n jih  
gajufe, od 1975, do 1980. Ije- 
ta, za razne praznike (4. no
vember, Sv. Barbara, praz
n ik  te starih , šuolarjev, re 
prezentančnih stroškov in  
d rug ih ) 2.418.000 l ir .  če se 
bo jo  zm je ra j k o n se lir ji ta
kuo obnašali, n i strahu, da 
bomo š li po rakov i po ti, š li 
bomo naprej.

LOMBAJ

Praznovala sta petdeset let 
skupnega življenja

Petar Gus in  M aria  Gher- 
biz-Uršna iz Lom baja sta se 
poročila  p r i  Sv. Š toblanku 
9. feb rua rja  1931. leta. Z 
neomajano ljubezn jo  sta

srečno dočakala svojo zlato 
poroko.

Im e la  sta 5 o trok, t r i  puo- 
be in  dvje čeče. Sada ž iv i z 
n jim i samuo te m al sin Re
mo, d rug i so poročeni iz h i
še. Na dan pred zlato po ro 
ko, v nedeljo 8. feb rua rja  pa 
so se zb ra li okuole lju b lje 
n ih  staršev usi sinovi, hče
ra in  š tev iln i navuodje. Par 
U ršn ih  u Lom ba ju  je  b la 
prava ojcet. D rug i dan, u 
pand je jak 9. feb rua rja , na 
dan 50. obletnice poroke, pa 
sta im je la  «noviča» mašo u 
lom ba jsk i kapeli in  sta si 
spet o b ljub ila  večno zvesto
bo, spet sta ja la  «Ja» dan te
m u drugemu, kakor pred 
petdesetim i le ti.

S inovi, navuodje, druga 
žlahta in  p r ija te l j i j im  že
l i jo  puno zdravja in  sreče, 
še puno puno srečnih in  ve
selih le t skupnega živ ljen ja .

SREDNJE
DUGE - PREŠNJE

Zapustila nas je Maria Du- 
garo - poročena Tomasetig

U pandejak 23. feb rua rja  
je  na h itro  um arla  na svo
jem  dom u u  Prešnjem M a
ria  Dugaro, K linčanova iz 
Dugega. Im je la  je  samuo 55 
lje t. R anjka M a rija  je  bla 
žena znanega M a rja  Tomaže- 
tiča  le iz Dugega, k i je  d je lu  
puno lje t  u B e lg iji in  ko se 
je  varnu s penzionam domu, 
je  ukupu hišo in  kum e tijo  u 
Prešnjem.

Ona, on, hčerke in  sin, usi 
dobri lju d je , da bu j se ne 
m ore b it. Tuole nam je  do-

Rajnka Maria Dugaro

kazu tu d i ve lik i pogreb, k i je  
b iu  u  Prešnjem, u to rak  24. 
feb rua rja  popudne. R jedko 
kada se zbere na pogrebu 
ta rka j lju d i. P riš li so Sloven
ci in  F u rlan i, da b i počastili 
spom in drage M arije , pa tu 
d i zato, da b i b li b lizu  u ža
los ti možu M arju , hčerkam 
in  sinu.

N jem  vsem naj gre naša 
tolažba, M a rijo  pa bomo 
o h ra n ili u lje p im  spominu.

M L  V « • ••' > *

«Noviča» Petar Gus in Marija Gherbiz - Uršna iz Lombaja.

Ljep puobič, ki ga vidimo na sliki 
je Alessandro Massera, njega tata 
je Marco iz Mašer, mama pa Dina 
Martinig iz Podsrednjega.

Sliko od Giannija Balusa 
kupila region

M lad s lika r G ianni Balus 
iz Gorenjega Tarb ja , je imeu 
svojo razstavo v Beneški ga
le r ij u  šp e tru  zadnje dni 
lanskega decembra in  parve 
dn i letošnjega januarja . Pu
no lju d i si je  ogledalo Balu- 
sovo razstavo, zatuo lahko 
ta rd im o, da je  im je la  ve lik  
uspeh (sučeš). Sučeš tud i 
zavoj o tega, ker smo zvje
deli, da je  kup ila  dežela (re 
g ion) tis to  s liko , na ka te ri 
sta b la  namalana dva ruda
r ja  (m in a to rja ).

B rauci m uora jo  vjedet, da 
region lahko ukup i samuo 
adno s liko  na lje to  in  je 
zbrala lje tos d je lo  G. Balu
sa. Tuole n i ve lika  čast sa
m uo za G oren ji T a rb i an za 
d ruštvo  beneških likovn ih  
um etn ikov (A r t is t i della Be
nečija ), katerega član je  tu 
d i Balus, pač pa je  čast za 
vse nas, za vso našo zemjo, 
saj je  Balus sin te zemje in  
naše krve.

Balusova s lika  bo obješe- 
na u V idm u  na deželnem u- 
radu za em igracijo  (U ffic io  
regionale deH’emigrezione).

M ladem u s lik a r ju  čestita
mo iz vsega srca.

SOVODNJE
MAŠERA

Na dan 21. feb rua rja  Ije- 
tos je  um arla  u  čedajskem 
počitn iškem  dom u (Ricove
ro ) P ietra (P ie rina ) Los- 
zach - Ručkina po domače, 
m an jka lo  j i  je  tjedan dn i za 
79 lje t.

Ubuoga P ierina je  puno 
ta rp je la  u zadnjem  ca jtu . 
V ič  m jescu od tega je  padla 
na tla  in  huduo poškodova
la harbat. Od tistega ca jta  
se n i mogla v ič ganit iz pa- 
steje. N je  pogreb je  b iu  u 
Mašerah u  sredo 23. fe- 
fru a r ja . Naj u  m iru  počiva.

«ZIMSKI TURIZEM NA 
MATAJURJU»

Nediejski «TURISTI» so za
čeli žgat kope sena

U nediejo 22. feb ru a rja  so 
zgoriele 2 kope sena (adna 
na M a ta ju r ju  in  druga u Pla
n in i p r i Tarčm unu); judem  
se je  posrečilo reš it še adno, 
k i je  b la začela že goriet. Si
gurno je  de tuole nie dielo 
dom ačih ju d i, k i nieso va je
n i tak ih  vandalizm u, ampa 
kak ih  ned ie jsk ih  «TURI
STU», k i p rid e jo  u naše k ra 
je  in  se kom porta jo , ko t da 
b i b li on i gospodarji. 2e vič 
k ra t smo p isa li, de tak  «Tu
rizem», k i nam  pam aša sa
m uo škodo, n i ušeč ne nam  
ne našim  judem ; te p rav i 
«Turisti»  b i m u o ra li pam est 
k i nucnega, k i  koristnega v 
naše kra je , sam parha ja jo  
pa, de odnašajo naše par- 
dielo an de škodo d ie la jo  
(se je  že gajalo, de so po-

liete vederbali že vič kop i) 
sada so začeli bu j «na ve li
čin i» uničevati kope sena, 
k i so j ih  ju d je  z ve lik im  tru - 
dam sp rav ili kup ta p o lie ti; 
zažgane kope so stale b lizu  
«Turistične» cieste, k i peje 
na M a ta ju r in  usé kaže, da 
te lo  umazano dielo je  b ilo  
nareto nalašč, napuošto. Se- 
vieda, nečemo dat u  adan 
koš use tis te  ju d i, k i se ho
d ijo  sprehajat an nabierat 
dobrega a ja rja  u naše d o li
ne, ampa ne m orem o to le r i
ra t takega necivilnega obna
šanja.

Pred dnevi smo slišali, de 
bo naša Dažela izdala nov 
leč, s ka te rim  bo d isc ip lin i
ra la  pobieranje  pužov, žab 
in  posebno gob; p rav ijo , de 
bo adna narbuo jš ih  tak ih  lé- 
ču tle  u  I ta l i j i ;  m is lim o  pa, 
de če tele Ičč ostane zapi
san samuo na pap irju , ne bo 
p ru  n ič  nuena an uč inkov i
ta, zatuo bo trieba, de naši 
kom un i o rgan iz ira jo  kake 
občinske varuhe, k i poskar- 
b ijo , de se bo jo  teh predpis i 
tu d i u p raks i zares spošto
vali.

—  Naši jud je , ka r v id ijo  
tako škodo in  take vandaliz
me, se jez ijo , uečejo ta pod

napo al pa u  o š ta riji, truca- 
jo , de bo jo  p re rieza li gume 
au tom obilis tom  in  takuo 
naprej, nazadnje pa pustijo , 
de se «forešti» g ibajo  in  de 
d ie la jo  ko t de b i b li sami 
gospodarji tle  par nas.

— če naši ju d je  se ne bo
do zbud ili an če bo jo  sta li 
k rižan rok, u k ra tkem  ca jtu  
bo jo  v id li, kakuo se bo šie- 
ru  P.I.P. na M a ta ju r ju  in  
kakuo na koncu postanejo 
oni «forešti» u svo ji lastn i 
hiši.

TAMINES

Kako počasi p rih a ja  po
šta iz Belgije!

Na dan 8. oktobra  1979 
sta se poroč ila  v Taminesu 
Canalaz G ianni in  P atric ia  
Gofen. G ianni je  sin od Lee 
Feletig in  Daria  Canalaza, 
černejca  iz Malega Grmeka, 
P atric ia  pa je  hčerka be lg ij
sk ih  staršev.

V ošč iti use dobro v ž iv lje 
n ju  n i n ikd a r prepozno in  
m i voščimo uso srečo m la
demu paru.

PISE
PETAR
M A TA JU R A C
Škandal o vojni škodi - Samuo z drobižam  
od njih dnarja bi lahko plačal uso našo škodo 
od uejske

S odniki od Tribunala u M i
lanu sodijo lju d i, k i so de
nuncia li fauš, neobstoječo 
vojno škodo, za katero bi 
m uorla plačat država (S tato) 
40 m ilija rd  lir . Sodn ik i č je jo  
na usako vižo o d k r it resnico, 
ma obtoženci ( im p u ta ti) dar- 
žc jezik za zobmi, ta glavna 
obtoženka je  pa umarla. K a
kuo stoje stvari, k i vam j ih  
želim opisat?

Skupina m odrih, prebrisa  
nih lum pov je ustanovila d ru 
žbo IC I ( Is t itu to  consulenze 
indus tria li). Ta In š titu t se je  
biu specializira l v p ra tikah  
za. vo jno škodo (danni d i 
guerra).

Med d rug im i so družbo se- 
setavlja li G iancarlo Guasti, 
Pietro Fusaroli in Roberto 
Arrigoni. T r ije  prebrisani 
možje so takuo napravli pra
tike, de država plačja škodo 
od uejske tud i za družbo  
S IA I —  M archetti, k i jo  je 
kot predsednik zastopala se
daj pokojna M aria Luisa 
Protto. (M archetti je  znana 
firm a  od ita lijansk ih  aeropla- 
nov). Kajšno škodo je  utar- 
pjela u ca jtu  uejske družba 
S IA I —  M archetti?  U p ro 
šn ji in p ra tik i za p lačilo  je 
bluo napisano, da je  družba  
zgubila puno avionov in la d ij 
(navi) za urjednost 40 m i
li ja rd  lir .  Preiskovalci ( inqu i
ren ti) so o d k rili, da je  bla 
na velika laga, na velika go 
l ju f ija , k i so jo  tje l narest na 
škodo države. Avionu in ba- 
štim entu j ih  n i bluo, čene t i 
stih, k i so j ih  n a rd ili n jih  
otroc iz pap irja , za igranje.

«Colossale tru ffa  sui fa ls i 
danni d i guerra» pišejo ita 
lija n sk i časopisi.

G a ju fija  je  paršla na dan, 
zatua , ker se je ranka gospa
—  predsednica družbe S IA I
—  M archetti —  M aria Luisa  
Protto, obarnila na zaintere
sirane banke, da b i plačjale

za Ion trem  m odrim  tičjacam  
( Guasti, Fusaroli in  A rrigon i) 
nekaj nad 2 m ilija rd a  lir .

Pom islite: T is t «njeki» nad 
dva m ilija rd a  lir ,  tistega 
«drobiža» k i je  presegli dva 
m ilija rda , b i ga bluo zadost 
za p lač ja t uso škodo od ue j
ske beneškim Slovencem. M i 
ne v j  er j  et e? Če vam pravim , 
da je  takuo, je takuo!

« Il compenso complessivo 
era superiore ai due m ilia rd i 
d i lire» pišejo ita lija n s k i ča
sopisi. Sada tis t i «superiore», 
t is t i «oltre» ne povedo, dost 
je. V I t a l i j i  se ne piše vič o 
tatvinah in  ga ju fijah , če se 
ne imenuje, če se ne more 
imenovat m ilija rde . Desetine, 
al pa stuojke m ilijo no v  l i r  so 
drobiž, k i j ih  n i urjedno še 
imenovat ne.

Se napiše samuo «superio 
re» al pa «oltre» to t m ilia rd i. 
«Nad» ta rka j m iliardov.

Kadar sem tuole brau, sem 
pomislu, kuo so plačevali 
vojno škodo našim ljudem. 
B iu  sem takuo jezan, da sem 
stisnu zobe in sem fa jfo  pre- 
klu.

Puno od naših kumetov 
njeso d ob ili še lire  ne za ško
do od uejske in  tis tim , k i so 
jim  ka j dali, t is t i so b li še 
bu j nesrečni, ku tis ti, k i j im  
njeso nič dali. Če je  kumet 
prijavu , denunciru stuo tau- 
žent škode in kadar so ga 
klica l u Videm na Intenden
za d i Finanza po dnar, je  biu 
srečan, če je nesu k i zasabo 
tu takvine, zak mu njeso dal 
ta rka j, da b i lahko plač ju  
koriero za damu.

In  u te li g a ju fij se guori o 
štiridesetih  m ilija rd ah  l i r !  
Ponavjam. Ne dva m ilijrd a , 
k i so j ih  t je l im je t za Ion tr ije  
gajufači, pač pa tisto, k i je  
šlo nad dva m ilija rda , b i bluo  
zadost za pošteno p lač ja t uso 
škodo u Benečiji, use krave, 
k i so j ih  peja l fašisti, Koza

k i in partizani. Nazadnjo pa 
šele čakajo zidave hiše in  
h lje v i u K uosti in na Prapot- 

f nici, vasi, k i so j ih  Nemci 
požgali, da ne bom sploh p i
šu o drugih.

Sada ima po rokah gajufa- 
če sodišče u M ilanu in  jest 
b i čez nakaj mjescu rad p i
šu, da so b li ekzemplarno ob
sojeni, pa težkuo, da bo ta
kuo, težkuo, da bom mogu 
pisat o n jih  obsodbi, saj sem 
že pisu, če se spomnite, ka
kuo se gaja tistemu, k i ukra 
de m ilija rde  in tistemu, k i 
ukrade kakuoš. Pisu sem tu 
di, da je  pravica močna s te 
š ibk im i in šibka s te m očnim i 
zatuo ne bom o tem vič zgu- 
b ju  cajta.

Pa tud i če b i j ih  sodn ik i na
meravali ekzemplarlno obso
d iti, se bo stvar takuo dugo 
zavljekla, da p ride jo  potem  
am nisti je  in  «kondoni», od
pustki, da se jo  bojo gajufa
či doberkup odkup ili.

M an jku  tis t naš tatič, k i 
smo ga usi poznali, je b il bu j 
pošten ku oni.

Kadar ga je sodnik uprašu, 
dost kakuoš je  ukradu, je  
m irne duše odgovoriu: «Ose
mnajst», gospod sodnik. —  
«bluo pa j ih  je  21».

«Zakaj ste t r i  pustu? A l so 
vam utekle?».

«Ne, ne. Pustiu sem usako 
sedmo adno».

«Kakuo tuole? Vas ne za- 
stopim . A l b i ne mu b it  bu j 
jasen?».

«Božja zapoved p rav i sed
mo ne krast. Jast spoštujem  
tis to  zapoved, gospod sod
nik!».

In  rjes je  je spoštavu. Če 
pa b i b li parš li d rug i «od 
zdol», b i b iu ostu kakošnjak 
popunoma prazan.

Vas pozdravja vaš 
Petar Matajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

SPETER
KD, PSI in PSDI odobrili 
program Nediške gorske 

skupnosti
V četartak 5. m arca je  b la 

v šp ie tru  ašemblea ( skupšči
na) Nediške gorske skupno
sti, k i so jo  sklica l, za dišku- 
t i t  an o d o b rit p rogram  za 
p rihodn je  lieta.

Nov predsednik gorske 
skupnosti, Chiuch, je  pre- 
b rau p rogram  an je  povie- 
deu, kuo an zakaj so p a rš li 
do akorda med DC, PSI in  
PSDI.

Smo tu d i zv ied li de te li 
t r i je  p a r t i t i im a jo  tu d i an 
akordo posebe, k i daje so- 
cia lis tan  an socialidem okra- 
tan garancije  za konkretne 
in ic ia tive .

Za DC tele p rogram  je  do- 
bar. Za PSI an PSDI pa je 
trieba  de p ride  von h itro  
k iek  konkretnega. Za PCI an 
«Ind ipendenti»  p rogram  im a 
tu d i ka j dobrega tiste, k i 
so p a rs ilili dem okris tjanan  
PSI an PSDI. Za kom uniste 
s lab i so ju d je  od d irektiva , 
k i b i im ie l realizat an se na- 
vie, kuo b i tuo le znal na rd it.

Takuo DC, PSI an PSDI 
so vo ta i za program , m ed
tem  ku PC I an «Indipen- 
dent» so se ašten jil: počak- 
mo tele konkretne elemente, 
k i nas in terešajo, d ie jo : Pia
no d i sviluppo, šp ie ta rsk i 
PIP, Osimo in  etnično - lin- 
gu is tičn i p rob lem i.

D rug i k ra t bom o bu j na
tančno povied li o tem  p ro 
gramu.

Rastlinjak (vivaio) za 
kostanj

Nam jen je, da b i s tega 
ra s tlin ja ka  d a ja li kum etom  
cepljene m lad ike  domačih 
so rt kostanja, k i se že zgu 
b lja jo  in  nove sorte iz d ru 
g ih kra jev.

S s tra n i komunskega ami- 
n iš trac iona je  b ila  povjeda- 
na tu d i želja, da b i pomaga
l i  ra zv iti sajenje znane in  
dobro okusne jabuke Sevke 
preko p rodukc ije  cepljenih 
m lad ik.

G ovo rili so tu d i o bodo
čem sadovnjaku u naši do
lin i, v ka te ri naj b i p redv
sem nasadili kostan j, ja b u k i 
Sevko, orjehe in  lešnike. Te 
vrste ko ltu re  b i b o lj lahko 
va lo riz ira le  zapuščene k ra je  
po brezjeh.

Na srečanju so b li d r 
Yousseff, d r. G otta rdo, pe- 
r i t  za kum e tijs tvo  Scarbolo, 
predsednik gorske skupno
s ti Giuseppe Chiuch, dr. Re 
nato Qualizza, ašešor za ku 
m e tijs tvo  Špetarskega ko
muna, šindak M arin ig , kon- 
se lir Borghese in  p e r it Vi- 
sentin i iz Ažle.

Otroški pust v Klenji

K u  usako lie to , tu d i lie tos 
je  b iu  v K oredah par K le n ji 
navadni «O troški pust», ki 
ga organizava Beneški š tu 
d ijs k i center Nediža s kola- 
boracionem  kora  «Pod lipo» 
an šuolskega centra  Petjag.

Puno o tru o k  se je  zbralo 
tu  prem ajhan i sali, k je r so 
pa rš li tu d i pustje  od «Pod l i  
po», od «Belandatu» an pu
no p a rja te lju , m am  an očj- 
uovu.

O rkestra  je  b la zlò dobra, 
ker je  godu Fabio Ciccone 
taz N oku l, godci Balandant

an... fra  G iancarlo taz špie- 
tra.

Takuo tu d i lie tos nie par- 
m ankala ta la  liepa špietar- 
ska tra d ic ion  za naše otro- 
ké.

DREKA
ZAYRT

Na dan 25. novem bra 
1980 je  um arla  u čedajskem 
šp ita lu  Gus M a ria  (M a rju 
ta ) - Arnejova, stara 86 lje t. 
N je  pogreb je  b iu  p r i Sv. 
Š tobianku dne 26. novembra 
lanskega leta.

R a jnka  M a rj u ta  je  b la  
puno poznana. Nad 22 lje t 
je  b la za d ik lo  par gospodu 
fam oštru , Pre Antonu, p r i 
Devici M a r ij i na Krasu. Poz
nana je  b la  tu d i zovajo tega,
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FtajnkaMarjuta Arnejova

ker je  pekla dobre gubance. 
D ok je r se n i in d u s tr ija liz ira - 
la tale naša specialiteta, jo  
je  M a rju ta  pekla po useh 
naših ojeetah in  tis t i,  k i so 
jo  je d li vedo, da ne bo vič 
tajšne gubance.

R a jnko M a rju to  bom o oh
ra n ili u  venčnem spom inu.

LAZE
U sredo 25. feb rua rja  je 

um aru  u čedajskem šp ita lu  
Feletig Anton io  - M ihc jov  iz 
naše vasi. R a jn ik  Tona je 
im eu 82 lje t. B iu  je  pošten 
in  bardak mož. Njega po 
greb je  b il u petak 27. fe- 
o rua rja  p r i Devici M a r ij i na 
Krasu. O h ran ili ga bom o u 
lje p im  spominu.

BREG
Marija Šivčicjeva nas je 

zapustila
M i od «Novega M a ta ju rja»  

njesm o m og li in  njesm o tje l 
v je rva t, da ne bom o vič v i
deli žive M arie  P rapotn ich  - 
š ivčic jeve iz Brega, hčerke 
A lbina P rapotnich, k i so ga

Nemci ub ili, kadar so pož
gali n je  ro js tno  vas Prapot- 
n ico in  hčerka C ra in ich  Ro
salie, k i je  um arla  26. de
cembra 1980.

R ajnka M a rija  je  b la  adna 
od t is t ih  žen, k i kadar jo  
spozna človek, m is li, da j i  
je  Buog odm jeru  večno ž i
v ljen je , zatuo se zdi še b u lj 
čudno, kadar ta k i ženi takuo 
na h itro  odpovje sarce, ko t 
je  odpovjedalo M a riji.

B la  je  žena dobrega srca, 
kora jžna in  kadar je  videla 
človjeka u težavah, je  im je- 
la zm je ra j parpravjeno do
bro  besjedo za ga potrošta t.

Zatuo je  n je prerana 
sm art ( im je la  je  55 lje t)  
globoko od jekn ila  med lju d 
m i in  ganila vse parja te lje . 
Ganjenost se je  še b u lj po
večala, ko so zvjedeli, ka- 
kuo je  um arla.

T is ti dan, v soboto 28. fe
b ru a r ja  b i b iu  m uoru  b it i 
zanjo ve lik i p razn ik  in  dan 
veselja. Oženu se je  n je  p rv i 
sin M auriz io . K o  se je  na do
m u nevjeste v Trevisu par- 
p rav ja la  na ojcet, se je  uga
snilo  n jeno p lem enito  srce.

K akuo je  b la p rilju b lje n a , 
poznana in  spoštovana, je 
pokazu n je ve likanski po
greb, k i je  b iu  v to rak  3. 
marca p r i Sv. š tob ianku. P r i
š li so lju d je  j i  da ja t zadnjo 
slovo iz vseh koncev in  
kra jev.

Možu M a rju , sinovam 
M auriz iu , N ico le ttu  in  Jo li 
in  celi ž lah ti izražm o naše 
iskrene sožalje. R ajnko M a
r i jo  bomo o h ra n ili v lepem 
in  večnem spominu.

AHTEN
SUBID

Zapustila nas je Elsa Shaur- 
11, poročena Balloch

Po dugem ta rp i jen  ju  je 
um arla  naša draga paesana 
Elsa. U ve lik i žalosti je  za
pus tila  moža, sinove, žlahto 
in  parja te lje .

Podložli so jo  u  Subidu, u 
soboto 28. feb rua rja . O hra
n i l i  je  bom o v lje p im  spo
m inu.

GRMEK
PLATAC

Zbogam, Romeo!

Za usakim  našim  dragim , 
kadar nas zapusti, kadar ga 
pobere sm art, je  žalost in  
jo k . Še bu j ve lika  žalost pa 
je, kadar nam  sm art odnese 
na h itro  iz naše sredine m la
dega, poštenega in  pridnega 
mladenča, kakor je  b iu  Ro
meo V ogrig  - K oroš inu  iz 
Platea.

Romeo se je  u četartak 
zvičer nah itro  počutu slabo. 
B ra t Doro in  svak N adaljo  
sta ga odpelja la  u  čedajski 
šp itau in  že ko so pa rš li u 
špitau, je  zgledalo, da je  n je 
govo stanje obupno in  rjes 
je  b luo takuo. Za par u r po 
punoči je  Romeo za večno 
zatisnu oči. Im eu je  kum i 
30 lje t. Njega takuo h itra  in  
prerana sm art je  globoko 
pre tresla  in  užalostila  use 
naše lju d i,  posebno pa d ru 
žino, žlahto in  p r ija te lje . Zdi 
se, da ga je  dole tje la  mož
ganska trom boza.

Romeo je  b iu  poznan ku 
dobar puob in  sposoban

Rajnik Romeo Vogrig

m ehanik. Usakemu je  rad 
parskoču na pomuoč, zatuo 
nam bo usem m anjku.

Njega ve lik  pogreb je b iu  
na Lesah u soboto 28. fe
b rua rja . O hran ili ga bomo u 
lje p im  spom inu, žalostni 
d ruž in i pa naj gre naša to 
lažba.

SEVCE

Umaru je Attilio (Tiljo) 
Trusgnach - Vuku

U nedeljo 1. m arca zvečer 
je  um aru  u  videm skem  šp i
ta lu  A tt i l io  Trusgnach - V u
ku po domače. N i b iu  še 
dopunu 69 lje t.

R a jn ik  T il jo  je  b iu  u m la
d ih  lje t ih  na rbu j š tje t Žni
dar u  rečanski do lin i. Po
tem  ko je  šla m laduost po 
svjete, je  zm anjkalo  d je lo  
doma tu d i za Žnidarje, šuo- 
starje  in  druge mešterjan- 
ke. Takuo je  m uoru  tu d i Ti-
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Rajnik Attilio Trusgnach

l jo  i t i  po svjete. šu  je  z d ru 
žino u  Belg ijo . V ič  l je t  je 
d je lu  u  m in ie r i in  potem  pa 
u fa b r ik i glaža. K o  je  zaslu- 
žu inva lidsk i penzion, se je 
varnu domu, u K lod ič , k je r 
je  b il zazidu hišo, iz  K lod i- 
ča pa se je  p rese lil u novo 
hišo u Čedad, k je r  je  živeu 
zadnje lje ta . R a jn ik  T il jo  je 
b iu  pošten in -ko t se p rav i 
po domače - tu  g lih  človek, 
zatuo bo m a n jku  usem, po
sebno pa d ruž in i in  parja te- 
ljam .

Želeu je  poč iva ti venčno 
ž iv ljen je  u  dom ači zem ji in  
takuo je  b iu  njega pogreb 
na Lesah, u  sr jedo 4. m a r
ca. Zeni M a riji,  hčerk i L i j i  
in  vsi ž lah ti naj gre naša to 
lažba.

IDRIJSKA DOLINA
Al bojo parpejal luč tem 

ljudem?

Na koncu id r ijs k e  doline, 
b lizu  ita lijansko  - jugos lo 
vanskega konfina , ž iv ita  dva

kum etuška bra ta  brez... luči.
V  p rv i h iš i, k je r ž iv i G io

vanni Clinaz - B lažinu iz 
K linca, je  b la nastaujena fi- 
nanea in  ta k ra t je  svetlje la 
u  h iš i e lektrična luč. K o  je 
odšla proč financa, je odšla 
za n jo  tu d i luč.

Luč i n jem a tu d i b ra t Pio, 
k i ž iv i u  b liž n ji h iši, katere 
s liko  v id im o  spodaj.

U Srednjem  se m enjavajo 
am in iš trac ion i za am in ištra - 
cionam. Usi obečjavajo m la
d im  puobam  (im ata  par- 
b ližno 70 lje t) ,  da j im  par- 
pe je jo  luč, a kum etuška b ra 
ta m uorta  šele tapat in  tip a t 
po tame, v dvajstem  stole
t ju  (X X . secolo).

Po p rav ic i povjedano, nje- 
k i so že n a rd ili za n je  iz 
sredenjskega komuna: so
c ia ldem okra ti so j im  dal 
sonce (k a r n i b luo daža an 
tuče). Za ustav it daž an tu- 
čo, so j im  dem okris tjan i 
ponud li k riž . če p rid e jo  ko
m un is ti, j im  parnesejo sarp 
in  b ra tra  porčeta: «Ne, hva
la, a rb ido  smo že vso porje- 
zal!».

Takuo. Usak p ride  h n jim  
s svojo posodo, samuo elek- 
tr ic is t i ne p rid e jo  z luč jo

Počitnice za otroke 
od emigrantu

O troc od em igranih  dielu- 
cu se lahko vpišejo v ko lo

n ije , (k i j ih  organizava naša 
provinca (L.R. 51/80). O tro 
ke vpisavajo lahko vsa em i
grantska društva al skupine. 
C a jt je  do 30. aprila . Za in 
fo rm ac ije  se em igrant lahko 
obarnejo na svoje sedeže. 
K a r smo tie l pa reč, je, de 
nam  se na zdi prav, de od 
vsieh k ra ju  (V idan  od 26.6. 
do 10.7. in  od 9.7. do 18.7.; 
P iani d i Luzza od 21.7. do 
8.8.; Lignano Sabbiadoro od
21.7. do 8.8. in  o f 11.8. do
29.8.) še adnega nie od na
šega kra ja .

In  nie za reč, de tle  par 
nas, v  Benečiji in  R eziji nie 
liep ih  an zdravih  k ra ju . Ad
na šolucion za ko lon j  o v 
B enečiji b i b la  posebno do
bra  za o troke slovenskih e- 
m ig ran tu : so otroc, k i b i 
b luo dobro, de b i spoznal 
vasi, k ra je  an ku ltu ro  svo jih  
staršu.

Ostane šolucion od «Mla
de brieze», k i bo miesca au
gusta, an d ruz ih  ko lo n ij na 
slovenski obali v Is tr i.

BOTENICCO

U ponedeljek 9. feb rua rja  
se je  ro d il u čedajskem šp i
ta lu  C ris tian  Longu. Tata je 
G ianni, mama pa Franca 
kokocuova iz hostnega in  
ž iv ijo  u  Buten iku. M alemu 
C ris tianu  želimo vse dobre 
u ž iv ljen ju , k i ga im a pred 
sabo.

(Foto  F loreancig)

Lesena okna 
in balkonska vrata

Vam nudi po ugodni ceni
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(Joško - Giuseppe Cucovaz)

Finestre e porte  
in legno per balconi

A prezzi vantaggiosi
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